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بررسی افزایش مستمری مددجویان 
آرمان ملی: معاون حمایت و سلامت خانواده 
کمیته امداد درخصوص هدفگذاری این نهاد برای 
افزایش میزان مستمری مددجویان در سال آینده 
گفت: برای میزان مستمری مددجویان کمیته امداد 
در سال آینده در مراحل کارشناسی هستیم. حسین 
خدرویسی اظهار کرد: امسال براساس قانون بودجه 
و اعتباری که به کمیته امداد داده شد، ۶۷ درصد 
مستمری مددجویان با افزایش همراه بود، به طوری 
که در حال حاضر میزان مستمری برای خانوارهای 
یک نفره ۳۵۰ هزار تومان، دو نفره ۵۰۰ هزار تومان، 
سه نفره ۷۰۰ هزار تومان، چهار نفره ۹۰۰ هزارتومان 
و پنج نفره و بالاتر یک میلیون و ۱۰۰ هزارتومان است.

تعطیلی برخی پایگاه های اورژانس 
ایسنا: سرپرست مرکز اورژانس تهران با بیان 
اینکه کمبود نیروی انسانی در اورژانس پایتخت کاملا 
احساس می شود و به علت کمبود نیروی انسانی برخی 
از پایگاه ها تعطیل شده است، گفت: اگر در سال کمتر 
از ۵۰۰ نیروی بومی برای تهران تربیت کنیم مطمئنا 
دو یا سه سال بعد به بن بست بسیار جدی خواهیم 
رسید. یحیی صالح طبری ادامه داد:  در حال حاضر در 
۲۲۴ پایگاه اورژانس ۱۷۸۰ نیرو فعالیت می کنند؛ 
یعنی هر پایگاه حدودا دو نفر تکنسین اورژانس کم 
دارد که با این شرایط در حال حاضر حدود ۵۰۰ نیرو 
کم داریم و فقط سعی می کنیم که پایگاه ها را سرپا 
نگه داریم. اگر جمعیت تهران را ۹ و نیم میلیون نفر در 

نظر بگیریم نزدیک به ۴۷۵ پایگاه نیاز داریم.

زیرساخت های شهری کافی نیست
آرمان ملی: رئیس کمیسیون سلامــت، محیط 
زیست و خدمات شهری با طرح این پرسش که آیا 
امکان توسعه زیرساخت ها و خدمات شهری نیز 
به موازات رشد جمعیت شهرها وجود دارد یا خیر؟ 
گفت: موضوع وقتی جدی تر می شــود که بدانیم 
که هم اکنون نیز زیرساخت های شهری با میزان 
جمعیت موجود، متناسب نیست و یک عقب ماندگی 
جدی در این حوزه وجود دارد. مهدی پیرهادی افزود: 
شهرنشینی پدیده ای بسیار پیچیده و در عین حال 
تاثیرگذار بر زندگی فرد، خانواده و جامعه است. امروزه 
کیفیت زندگی شهری به طور مستقیم بر همه حیطه 
های فیزیکی، اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، زیست 

محیطی و فرهنگی شهروندان تاثیر می گذارد.

مجوز بازگشایی به ۹۳ درصد مدارس 
آرمان ملی: استاندار تهران از واکــسیناسیون 
۸۷ درصدی در استان تهران خبــر داد و گفــت: 
۹۳ درصد مدارس استان تهران مجوز بازگشایی 
گرفتند. محســن منصــوری افــزود: ۸۴ درصد 
دانش آموزان نیز دُز اول واکسن را دریافت کردند. 
استاندار تهران سپس عنوان کرد: در مورد فرودگاه 
امام خمینــی)ره( نیز تیمی از دانشگاه علوم پزشکی 
تهران مستقــر هستند که بایــد کنترل، نظارت و 
مراقبت های پیش از مسافرگیری انجام شود. امکانات 
نقاهتگاهی و قرنطینه در مجموعه فرودگاهی در 
اختیار قرار گیرد تا افرادی که تست pcr مثبت 

هستند، مستقر شوند.

بعد از گینه، بیشترین کودک همسری 
ایسنا: یک حقوقدان درباره ازدواج دختران زیر 
سن قانونی با بیان اینکه بحث ازدواج به خصوص در 
مناطق دورافتاده و به دلیل نیاز مالی خانواده دختر 
که معمولا به این دلیل ازدواج صــورت می گیرد، 
قانون پذیر نیست، گفت: در یک کلام، تنها آموزش، 
تربیت و رفع مشکلات مالی می تواند جلوی ازدواج 
کودکان را بگیرد. عبدالصمــد خرمشاهی با بیان 
این که اکثر دختران زیر ۱۳ یا حتــی زیر ۱۵ سال 
درک درستی از هدف ازدواج و زندگی مشترک 
ندارند گفت: آمارها نشان می دهد که ما بعد از کشور 
گینه، بیشترین آمار ازدواج دختران کم سن و سال را 
داریم و از طرفی هم آمار طلاق در کشور ما بالا است 
و این نشان می دهد که این دو مقوله به هم ارتباط 
تنگاتنگی دارند. ازدواجی که با تفکر انجام نشده 
طبیعتا تبعات منفی دارد و به سرعت موجبات طلاق 

و اختلاف پیش می آید.

سردترین استان کشور 
آرمان ملی: رئــیس مــرکــز ملــی پیش بینی 
و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا گفت: از 
امروز)۷آذر( تا چهارشنبه )۱۰آذر( پتانسیل افزایش 
غلظت آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوای 
شهرهای صنعتی و پرجمعیت وجود دارد. صادق 
ضیاییان افزود: بر اساس تحلیل آخرین نقشه های 
پیش یابی یکشنبه در بیشتر مناطق کشور جوی پایدار 
پیش بینی می شود.  طی امروز )۷ آذرماه( بندرعباس 
با دمای ۳۰ و ۳۲ درجه سانتیگراد گرم ترین و ارومیه 
با  دمای منفی ۱۲ و ۱۳ درجه سانتیگراد سردترین 

مراکز استان  کشور هستند.

شهادت سرباز در نهاوند
ایرنا: »مهدی رفیعــی« ســرباز وظیفه نیروی 
انتظامی نهاوند، حین انجام ماموریت برای دستگیری 
شرور مسلح و قاچاقچی مواد مخدر به درجه رفیع 
شهادت نائل آمد. مهدی اخوان، مدیرکل امنیتی 
انتظامی استانداری همدان افزود: بامداد )جمعه 
۵ آذر( به دنبال شناسایی و کشف مخفیگاه یکی از 
اراذل شرور و توزیع کننده مواد مخدر در شهرستان 
نهاوند به هویت »امید- ج« انجام شد. ماموران در 
جریان این درگیری، متهم را مجروح و دستگیر کردند 
که در حین اجرای عملیات یکی از سربازان وظیفه 
نیروی انتظامی شهرستان براثر تیراندازی فرد شرور 

و اصابت گلوله مجروح و به بیمارستان منتقل شد.

مشکل کم آبی موجود در اصفهان حاصل چند دهه فقدان درک 
قوانین حاکم بر حوضه آبریز زاینده رود است و اساسا نمی توان با 
دستور و تعیین ضرب الاجل، مشکلات ناشی از چند دهه برداشت 
بیش از میزان تغذیه دشت های این حوضه آبریز را برطرف کرد. چند 
دهه است که در دشت های مختلف استان اصفهان، شاهد بارگذاری 
بیش از حد منابع مصرف کننده آب بدون توجه به توان اکولوژیکی 
منطقه بوده ایم و دهه هاست که انواع صنایع آب بر و انرژی بر و 
همچنین کشت های مصرف کننده آب را در حوضه آبریز زاینده رود 
توسعه داده ایم و در چنین شرایطی، مشکل آب اصفهان با صدور یک 
بخشنامه یا انجام یک راهپیمایی حل نمی شود. این یک حقیقت 
است که وعده های مسئولان اصفهانی به کشاورزان این استان برای 
حل مشکل زاینده رود در سه ماه آینده، امید واهی در دل مردم ایجاد 
می کند و نباید به مردم این گونه وانمود کنیم که با احیای زاینده رود، 
حتما کارون مشکل پیدا خواهد کرد یا اگر ما می خواهیم کارون را 
تاب آور نگه داریم، باید از خیر زاینده رود بگذریم! هم زاینده رود و 
هم کارون، کرخه و دِز در طول میلیون ها سال رودخانه های دائمی 
بوده اند و این رودخانه ها به عنوان میراث های ماندگار ایران باید 
حفظ شوند و ما باید به حریم، حرمت و استعداد این رودخانه ها 
احترام بگذاریم. مسئولان استان اصفهان اگر به دنبال حل مشکل 
آب هستند، باید به سرعت به این سمت حرکت کنند که مشکلات 
را به صورت شفاف و بدون پرده پوشی با مردم مطرح نمایند و به آنها 
بگویند که دقیقا چه اتفاقاتی در حوضه آبریز زاینده رود رخ داده است. 
مدیران حاکم بر اصفهان همچنین باید شجاعت عذرخواهی از مردم را 
به دلیل انواع اشتباهاتی که در طول چند دهه گذشته انجام داده اند، 
داشته باشند. متاسفانه برخی مدیران اصفهانی به دروغ مشکل آب 
اصفهان را به استفاده استان های دیگر از آب زاینده رود ربط می دهند 
و می گویند سالانه ۱۰۰ میلیون متر مکعب از اصفهان به یزد منتقل 
می شود و سالانه ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب نیز در بالادست اصفهان 
یعنی در چهارمحال و بختیاری برداشت می شود. این یک دروغ 
بزرگ است که ما مشکل آب اصفهان را به برداشت آب زاینده رود 
توسط استان های دیگر ربط دهیم، چون اصفهانی ها نه تنها برداشت 
بی رویه ای به خصوص در حوزه کشاورزی از آب زاینده رود دارند، 
بلکه سالانه ۴ میلیارد متر مکعب از منابع زیرزمینی حوضه آبریز 
زاینده رود برداشت می کنند که این مقدار، بیش از ۱۰ برابر رقمی 
است که توسط استان های همجوار اصفهان از زاینده رود برداشت 
می شود. زمانی که می خواستند خط لوله انتقال آب زاینده رود به یزد 
را بکشند، مدیران اصفهانی تحت فشار حاضر شدند که این خط لوله 
کشیده شود و تنها با این شرط حاضر به پذیرفتن انتقال آب اصفهان 
به یزد شدند که بعدها خط لوله بهشت آباد برای انتقال آب خوزستان 
به اصفهان کشیده شود تا چند برابر آبی که اکنون اصفهانی ها به یزد 
می دهند، از خوزستان برای آنها تامین شود. مدیران اصفهانی به 
دلیل طمعی که داشتند، حاضر شدند که آب اصفهان به یزد منتقل 
شود تا بعدا چند برابر این آب را از خوزستان بگیرند. بنابراین ربط 
دادن مشکل آب اصفهان به انتقال آب این استان به یزد یا برداشت 
توسط استان چهارمحال و بختیاری، نوعی فرافکنی و توهین به فهم 
مردم ایران است که مدیران استان اصفهان باید از آن دست بردارند.

چه کسی گفته آب زاینده رود به یزد می رود؟  

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
کمبود دارو

مدتی هست که دارو های بیماران تالاسمی در داروخانه ها 
موجود نیست و زندگی ما بیماران تالاسمی به مصرف این 
دارو بستگی دارد و در حال حاضر با مشکلات فراوانی رو به رو 

هستیم لطفا مسئولان به فکر بیماران تالاسمی باشند.
اصغری از اصفهان

سرعت اینترنت
در شهرستان شاهرود سرعت اینترنت رایتل واقعا خیلی 
ضعیف است و دانش آموزان و دانشجویان با مشکلات زیادی 
روبه رو هستند از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع 

رسیدگی کنند .
محبی از شاهرود

بانک پارسیان
حدودا یک ماه است که با کارگزینی بانک پارسیان تماس 
می گیرم، اما با توجه به اینکه اپراتور تلفن را وصل می کند به 
قسمت کارگزینی ولی پاسخی داده نمی شود. از مدیران بانک 

پارسیان تقاضای رسیدگی به این موضوع را داریم.
یک شهروند از تهران 

حقوق خانواده های با فرزند معلول
 خانواده هایی که فرزند معلول دارند واقعا مشکلات زیادی 
دارند. حتی اگر بخواهند یک پرستار بگیرند واقعا این حقوق ها 
کفاف خرج و مخارج زندگی را نمی دهد. لطفا در مورد حقوق و 
مزایا  خانواده هایی که فرزند معلول هستند تجدید نظری شود.
توکلی شهمیرزادی از قائم شهر 

وام ودیعه مسکن
به اکثر بانک های دولتی که در تهران می رویم برای دریافت 
وام ودیعه مسکن اعلام می کنند که اعتبار ما تمام شده است و 
باید بانک دیگری را جایگزین کنید. از مسئولان تقاضا داریم 

فکری به حال این موضوع کنند.
اکبری از تهران 

مسکن ملی
برای مسکن ملی ثبت نام کرده ایم و تایید هم شده ایم ولی 
برای گذاشتن مدارک در سایت با مشکل روبه رو هستیم و اصلا 
مدارک را نمی توانیم آپلود کنیم از مسئولان تقاضا داریم که 
مشکلات سایت را هر چه سریعتر رفع کنند تا بتوانیم مدارک 

را بارگذاری کنیم.
صمدی از تهران

محمد درویش
کنشگر محیط زیست

یـادداشــت

البته این اولین بار نیست که اعتراضات در کشور 
برای به خشونت کشیده می شود و پیش از این نیز 
در خرمشهر، خوزستان و شهرها و روستاهایی که 
با مشکل خشکسالی روبه رو بودند، از این دست 
اعتراضات مشاهده شده است. اما مساله کم آبی 
مختص استان خاصی نیست و باید آن را  ملی دید 
و هرگز نباید با عینک سیاسی به آن نگریست. باید 
با مدیریت صحیح منابع آب را اداره کنیم. آنچه که 
کارشناسان بدان باور دارند، »به جای پاک کردن 
صورت مساله، باید فکری به حال شرایط فعلی کشور 
نمود که با خشکسالی شدید مواجه است و به زودی 
موج این خشکسالی ها، استان های جنوبی و مرکز 
ایران و به استان های شمالی و پایتخت خواهد رسید 
و آن زمان این بحران، دیگر جایی برای وعده و راهکار 
نخواهد داشت.« بدون تردید آنچه که در چند روز 
گذشته رخ داد، آن هم در شرایطی که دولت مردمی با 
وعده حل مشکلات اساسی مردم به سرکار آمده، فقط 
باعث کاهش سطح اعتماد عمومی می شود و دولت 
رئیسی امیدوار است که هرچه زودتر به این بحران 
خشکسالی و مطالبه آب پایان دهد. نمونه بارز این 
اتفاق را می توان در اعتراضات و درگیری های آبان ۹۸ 
مشاهده کرد. زمانی که افزایش یک شبه قیمت بنزین 
و عدم اطلاع رسانی پیش از آن، فارغ از همه هزینه هایی 
که برای کشور در جریان درگیری و اعتراضات داشت، 
سبب افت سطح اعتماد عمومی نسبت به دولت حسن 
روحانی به پایین ترین حد خود رسید، تا جایی که 
در دو سال آخر عمر دولت دوازدهم، امکان ترمیم 
آن وجود نداشت. حالا نیز در آب گل آلود زاینده 
رود، برخی از رسانه های آن طرف و داخلی با چاشنی 
جریانات سیاسی، به جای ارائه راهکار کوتاه مدت، بلند 
مدت و بسیج ملی برای رفع مشکلات کم آبی، از کف 

رودخانه  خشک زاینده رود ماهی صید می کنند.  

 یک عذرخواهی کافی بود
در این میان آنچه که برای مردم اهمیت دارد، رفع 
سریع مشکلات یا عذرخواهی یک مسئول است که 
هیچگاه خشک شدن نماد و هویت استان تاریخی 
اصفهان را به روی خودشان نیاورند و در یک دهه اخیر 
فقط وعده های غیر عملی شنیدند یا با جاری کردن 
آب به مدت چند روز، این مردم را خوشحال کردند. 
شاید تصور این موضوع حتی سخت باشد که رودخانه 
تایمز که از وسط شهر لندن می گذرد یا رودخانه 
سن که مانند زاینده رود هویت شهر پاریس هستند، 
خشک شوند و آن زمان موج استعفاها و بحران، این 
کشورها  فرا خواهد گرفت. حال به کجا رسیده ایم که 
در فاصله هفت روز، مطالبات مسالمت آمیز مردم و 
کشاورزان که نشان »صدآفرین« دریافت کرده بود، 
از آن جمعه، به این جمعه، به خشونت و اعتراضاتی 
کشیده شده که تعدادی از شهروندان و نیروهای 
انتظامی در آن زخمی  و مجروح شده اند؟ همانگونه که 
فرمانده انتظامی استان اصفهان در مصاحبه با شبکه 
خبر گفته است: »در جریان اعتراض ها بازداشت هایی 
صورت گرفته.« محمدرضا میرحیدری گفت: »آمار 
بازداشت شدگان را اعلام خواهند کرد، اما آرامش را به 
اصفهان برگردانده شده است.« همچنین سخنگوی 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفته است: »حال دو 
نفر از مصدومان اعتراضات روز جمعه اصفهان مناسب 
نیست.« نورالدین سلطانیان در عین حال گفته 
است: »از دادن آمار مصدومان حوادث دیروز در شهر 
اصفهان معذور هستیم. بر اساس آخرین گزارش ها و 
استعلام های رسیده، همه مجروحان از جمله نیرو های 
انتظامی، امنیتی و اغتشاش گران با آسیب های سطحی 
ترخیص شده اند و تنها ۱۹ نفر در بخش های چشم 
پزشکی مراکز درمانی بستری هستند.« در این 
بین، ناصر طاهری، معاون میراث فرهنگی اداره کل 

میراث فرهنگی استان اصفهان گفت: »در جریان 
اعتراض های روز جمعه ۵ آذر اصفهان، پل های 

تاریخی آسیبی ندید.«
 همه نگاه ها به پاستور

به باور کارشناسان، حال همه چشم ها در اصفهان 
و جنوب کشور به صدها کیلومتر آن طرف تر در 
ساختمان پاستور دوخته شده تا دولتمردان از بروز 
تنش و جنگ آب جلوگیری نمایند. همان طور که 
رئیس جمهور پیش از انتخابات بارها تاکید کرده 
بود: »دولت مردمی وعده ای نمی دهد که  نتواند عمل 
کند«، چندی پیش علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو، 
ابراز امیدواری کرد که »در ماه های آینده بتوانیم این 
کمبودها و مشکلات را جبران کنیم.« وزارتخانه های 
نیرو، صمت و کشاورزی قرار است برای مدیریت حوضه 
آبریز زاینده رود هرچه سریع تر جلسه ستاد احیای 
دریاچه زاینده رود را برگزار کنند و نتایج آن تا سه ماه 
آینده، آبی شود که به گاوخونی و زاینده رود سرازیر 
خواهد شد. در این شرایط روز پنج شنبه شب بود که 
خط انتقال آب شرب استان یزد در مناطق شرقی 
اصفهان به وسیله لودر تخریب شد و سه حوضچه 
انتقالی به شدت آسیب دید. در پی تخریب لوله های 
انتقال آب به یزد و قطع آب شرب در این استان از پنج 
شنبه تا جمعه، مدیر شرکت آب منطقه ای استان 
یزد روز شنبه )۶ آذر( از دسترسی مجدد مردم به 
آب آشامیدنی خبر داد. مهدی جوادیان زاده در عین 
حال تصریح کرد: »با توجه به شدت تخریب انجام 
شده و زمان قطع بودن مسیر آب انتقالی به یزد، منابع 
زیرزمینی استان با کاهش شدید سطح آبی روبه رو 
شده است.« او در عین حال وضعیت منابع آبی این 
استان کویری را هم چنان نگران کننده دانست و تاکید 
کرد که رفع این بحران نیازمند برنامه ریزی جدی و 

پایدار است.

آرمــان ملـی- محمـدرضا محبوب فر- 
کارشناس حوزه سلامــت: در شرایطی که 
کشور ما، شادمان از حذف رنگ قرمز در شهرهای 
کرونایی کشور پس از ۲۸۹ روز است، دنیا خود 
را برای مبارزه با ویروس جهش یافته کرونا آماده 
می کند و برخی از کشورها مرزهای خود را مجددا 
بستند. آخرین بار در ۲۴ بهمن ۹۹ و در آستانه شروع 
خیز چهارم بود که هیچ شهری در ایران قرمز نبود، اما 
عادی انگاری ها و بازگشایی ها، کشور را به پیک مرگ 
بار پنجم کشاند. در شرایطی پویش مردمی علیه 
کرونا با هشدار  نسبت به بازگشایی مدارس در کشور 
هشدار داده است که آلمان با جمعیتی مشابه ایران، 
به ۶۸ درصد کل جمعیت خود دو نوبت واکسن تزریق 
کرده، چیزی که هم  اکنون در ایران ۵۴ درصد است. 
از اوایل مهرماه، مسوولان آلمان با مشاهده کاهش 
آمار مبتلایان، محدودیت های اجتماعی را به تدریج 
کاهش دادند. این در صورتی است که آلمان با بدترین 
موج کرونا از ابتدای شروع بیماری مواجه شده است. 
به رغم پوشش بالای واکسیناسیون، اقتصاد قوی 
و جدیت بالا در اعمال قوانین، آمار ابتلای روزانه 
این کشور بین ۷۵ تا ۱۰۰ هزار نفر و مرگ روزانه به 
بالای ۴۰۰ نفر رسیده است. در ایران نیز این خطر 
قطعی وجود دارد که بازگشایی مدارس و دانشگاه  ها، 
عادی  انگاری در بین مسئولان و مردم، کاهش سطح 
مراقبت  ها و محدودیت  های بهداشتی، کشور را با 
موج ششم مواجه می  کند. به نظر می رسد ماجرای 
کرونا در اروپا در کشور ایران هم تکرار شود چراکه به 
اسم واکسیناسیون و رتبه اول سرعت واکسیناسیون 
در دنیا، دولت عادی انگاری در پیش گرفته تا حدی 
که دورکاری ها لغو و دانشگاه ها و مدارس بازگشایی 

شده اند. وضعیت حمل و نقل عمومی در مترو و 
اتوبوس های داخل شهری به جهت تراکم جمعیت و 
عدم تهویه و فقدان فضای کافی برای فاصله گذاری 

اجتماعی بر نگرانی ها افزوده است. 
 شرایط قرمز از آفریقا تا اروپا 

امــروز کشور تقریبا در شرایط پایدار بیماری به 
سر می برد امــا وضعیت موجود با پیدایش جهش های 
جدیدتر ویروس شکننده ارزیابی می گردد، چراکه 
اکنون نوع جــدیدی از ویروس کرونا در سطح 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا و همچنین کشورهای 
خاورمیانه و همسایه ایران مشاهده شده است. اعلام 
شرایط اضطرار ملی در آلمان به گونه ای است که 
به رغم واکسیناسیون گسترده، بدترین خیز کرونا از 
ابتدا تاکنون در این کشور در حال وقوع است. دلیل 
این موضوع، شیوع سویه ی دلتا از نوع J ۲۱ در این 
کشور است. علاوه بر ویروس اخیر، ویروس دیگری 
تحت نام »اومیکرون«، نام سویه جدید کرونا است 
که سر و صدای زیادی به راه انداخته. سازمان جهانی 
بهداشت سویه جدید کرونا را که در جنوب آفریقا 
ظهور کرده، خطرناک تر از نوع دلتا نامیده است و 
این سازمان، سویه جدید کرونا را نگران کننده طبقه 
بندی کرده و بیان داشته است که این سویه پنجمین 
نوع جهش یافته کرونا از زمان ظهور این ویروس است. 
وزیر بهداشت بلژیک از شناسایی نخستین مورد 
 B.۱.۱.۵۲۹ ابتلا به این سویه جدید کرونا موسوم به
)اومیکرون( در  این کشور خبر داده است. در ایالات 
متحده آمریکا هم وضعیت هشدار قرمز صادر شده 
است و فرماندار ایالت نیویورک به دلیل افزایش شمار 
بیماران مبتلا به کووید- ۱۹و افزایش بستری در 
بیمارستان بر اثر این بیماری، وضعیت فاجعه اعلام 

کرد و رئیس جمهور آمریکا اعلام نموده »به دنبال 
شیوع سویه جدیدی از ویروس کرونا، برای سفر از 
هشت کشور به ایالات متحده آمریکا محدودیت 
اعمال خواهد کرد.« ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
کشور ما نیز درپی ظهور سویه خطرناک ویروس 
کرونا تحت عنوان کرونای آفریقایی که حتی میزان 
سرایت آن ۵ برابر کرونای دلتا است، نگرانی خودش را 
ابراز داشته است و هشدار داده است که »گرچه شهر 
قرمز نداریم اما باید نگران بود و در این صورت، کنترل 
تردد از مرزهای کشور ضروری است«. با اینکه سویه 
جدید کرونا دارای تعداد باورنکردنی جهش است، در 
این میان، محمد مهدی گویا، رئیس مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت اذعان داشته است: 
»تعداد زیاد جهش  های سویه جدید کرونا این احتمال 
را زیاد می کند که این سویه هم شدیدتر باشد و هم 

واکسن روی آن جواب ندهد.« 
 واکسیناسیون در برابر کرونا، مقاومت می کند؟

به نظر نمی رسد تزریــق دوز ســوم واکسن کرونا 
در کشور در مقابل ویروس جدید ایمنی زایی ایجاد 
کند، چراکه واکسن های موجود در ایران پیش تر 
حتی نسبت به تاثیرگذاری در برابر دلتا ضعیف 
عمل کرده و چون به روزرسانی نشده بودند، کارایی 
چندانی تاکنون نشان نداده اند. شرکت داروسازی 
فایزر پیش بینی کرده است که در صورت مقاوم 
بودن سویه جدید به واکسن  های موجود بتواند 
یک واکسن مناسب آن را در مدت ۱۰۰ روز تولید 
کند. شرکت آسترازنکا - آکسفورد نیز اعلام کرده 
است که نسخه جدید واکسن آسترازنکا، علیه 
کرونای آفریقایی جواب می  دهد. اما این شرکت 
تاکنون نسبت به تولید و توزیع واکسن جدید اظهار 
نظری نکرده است.  با توصیف سویه جدید کرونا در 
کشورهای دنیا و در همسایگی ایران به نظر می رسد 
زنگ های خطر برای موج ششم بیماری و این بار از 
طریق ویروس اومیکرون به صدا درآمده اند. هرچند 
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه  های کشور گفته 
پرواز مستقیمی از محل انتشار گونه جدید کرونا 
انجام نشده است، اما او آنچنان که کشورهای دنیا 
محدودیت های شدید مسافرتی و پروازی و ترانزیتی 
از کشورهایی که سویه جدید کرونا در آنها در حال 
گسترش است اتخاذ کرده اند، با بی تفاوتی نسبت 
به اعمال محدودیت ها درخصوص محل گسترش 
ویروس برخورد کرده است. در این میان آنچه بیشتر 
باعث نگرانی انتشار ویروس مرگبار جدید در کشور 
شده است این نکته است که محدودیت  های فعلی 
مرزی نمی  تواند جلوی ورود سویه جدید و خطرناک 
کرونای آفریقای جنوبی را بگیرد؛ مخصوصا اینکه 
خبرهایی از آغاز اعزام زائران ایرانی به عراق و سوریه 
و برعکس، اعزام زائران این کشورها به شهرهای 

مقدس ایران به گوش می رسد.

»آرمان ملی« از سهل انگاری نسبت به شیوع کرونا گزارش می کند: 

»وامیكرون« فازششم کرونا
 محدودیت  های فعلی مرزی نمی  تواند جلوی ورود سویه جدید را بگیرد

 رویت پشه خطرناک 
در بندرعباس

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی 
هرمزگان از رویت شدن پشه خطرناک 
آئدس در محلات بندرعباس خبرداد 
و گفت: پیدا شدن این پشه خطرناک 
است و مــردم مراقب باشند. دکتر 
فاطمــه نوروزیــان اظهــار کــرد: 
مدت هاست در خصوص پشه آئدس 
در استان جلسات زیادی برگزار شده 
که اخبار و اطلاع رسانی جلسات از 
طریق رسانه ها منتشر شد، این پشه 
سال گذشته در بندر لنگه یافت شده 
و به سرعت اقداماتی برای از بین رفتن 
آن انجام شد.  در یکی دو روز گذشته 
نیز متاسفانه این پشه در محلات شهر 
بندرعباس یافـــت و سپـس توسط 
همــکاران حشره شناس ما صید شد. 
تاکنون نیز بیمار مشکوک نداشتیم 
و نیاز اســت اقدامات پیشگیرانه هر 
چه سریعتر توسط شهروندان رعایت 
شود. از جمله اقداماتی که باید انجام 
شود این است که پشه های بالغ باید 
از بین بروند و تا شعاع یک کیلومتری 
مکانی که پشه آنجا رویت می شود باید 

ضدعفونی شود.

گزارش»آرمان ملی« از چرایی بروز تبدیل یک موضوع اجتماعی به ابراز خشونت: 

آب؛ مطالبه اجتماعی است نه سیاسی 
   فقدان رفع مشكل آبی کشور، موجب کاهش اعتماد عمومی می شود

   اگر رودخانه تایمز در لندن و سن در پاریس خشک شود، رویكرد دولت ها چه خواهد بود؟  
آرمان ملی- وحید استرون: 
اعتراضات کشــاورزان شرق 
اصفهان در روز جمعــه بـرای 
»آب« فقط باعــث درگیری 
و تشنج شد و حـالا جمعیت 
میلیونی در این استــان و دیگر 
استان های همجــوار به امید 
سه ماه آینــده نشسته اند تا 
وعده های مسئولان برای رفــع 
مشكلات آبی و بازگشت آب 
به بستر خشک زاینده رود و 
گاوخونی به سرانجام برســد. 
آنچه که در این اتفاقات قابــل 
تامل، برخورد سیاسی با ایــن 
مطالبه اجتماعی است که پـس 
از گذشت 14 روز و در روزهای 
پایانی تحصن کشاورزان، به 

خشونت کشیده شده. 

کاهش 1۲ درصدی 
بستری کرونا 

 فرمانده ستاد مقابله با کرونا در 
استان تهران ضمن تشریح وضعیت 
بیماری در پایتخت، تاکید کرد: به جز 
افزایشی مختصر در یکی از شهرهای 
شرقی استان تهران، مابقی شهرهای 
استان کاهش آمار را نشان می دهند 
و در حــال حاضر میزان بستری 
بیماران در استــان تهران نسبت به 
هفته گذشته نزدیک به ۱۲ درصد 
کاهش داشته اسـت. علیرضا زالی، 
افزود: سومین هفته متوالی است 
که تهران شهر قرمز نداشته است 
و عمدتا رنگ شهرهای تهران زرد 
بوده است. البته شهرهای ملارد و 
بهارستان هم رنگ آبی دارند. وی 
افزود: به جز یک افزایش مختصر در 
یکی از شهرهای شرقی استان تهران 
مابقی شهرهای استان کاهش آمار را 
نشان می دهد و در حال حاضر میزان 
بستری بیماران در استان تهران 
نسبت به هفته گذشته نزدیک به 
۱۲ درصد کاهش داشته است که 
این کاهش در مراجعان سرپایی 
۱۷ درصد بوده است. در مورد میزان 
بستری در مجموع تهران کاهش 
حدود ۱۴.۵ درصد در بخش های 

مراقبت ویژه را تجربه می کنیم.

خواهرخواندگی تهران و 
نجف آرزوی ماست

شهردار تهــران گفت: نجف و کربلا 
دیگر دو شهر عــادی نیستند، بلکه 
در جبهه اعتقادی و بین المللی یک 
نماد هستند و ما نیز افتخار داریم در 
خدمت شما هستیم و برای بالاترین 
سطح همکاری اعلام آمادگی می 
کنیم. علیرضا زاکانی در دیدار خود با 
هاتف عبدالامیر حبیب ماضی معاون 
استاندار نجف اشرف، افزود: شما 
برادران دینی خوب ما هستید و توفیق 
این را داریم که از کنار مضجع شریف 
حضــرت علــی )ع( در خدمـت شما 
باشیم.  وی همچنین در بخش دیگر 
از سخنانش به آسیب های اجتماعی 
پرداخت و اظهار کرد: وقتی به حوزه 
مسائل اجتماعی وارد می شویم و به 
عدد ۲۱ هزار معتاد متجاهر در تهران 
می رسیم، نمی توان نسبت به تربیت 
درست فرزندان خود آرامش داشته 
باشیم. نمی توان ۴ هزار کودک کار را 

دید و نسبت به آنها بی توجه بود.


